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r.r.
Acaba d’assumir la direcció. 
Quines són les seues prioritats?
Reforçar el treball en xarxa en-
tre el sector d’Espot i el de la 
Vall de Boí, amb les comarques 
i Aran, amb altres administraci-
ons i amb altres agents del terri-
tori com els Mossos i els Agents 
Rurals. En aquests primers dies 
ja hi ha hagut una reunió per 
abordar també la col·laboració 
amb els parcs naturals. D’altra 
banda, estem bolcats amb els 
fons Next Generation obtinguts 
abans que jo assumís la direcció. 
Són 2,5 milions d’euros per al 
territori. Ja hi ha una primera 
convocatòria oberta fins al 12 
de desembre per distribuir els 
primers 1,5 milions.
Q u è  p a g u e n  a q u e s t e s 
subvencions?
Hi poden optar administraci-
ons locals, empreses, autònoms 
i productors del sector primari. 
Són ajuts per conservar la bio-
diversitat, i poden fer-se servir, 
per exemple, per rehabilitar sen-
ders, en equipaments i iniciati-
ves per divulgar els valors del 
medi natural o per a millores en 
l’enllumenat públic per dismi-
nuir la contaminació lluminosa. 
També poden beneficiar-se’n 
projectes per potenciar la rama-
deria extensiva. No obstant, en 
tots els casos recomanem qual-
sevol interessat que, abans de 
presentar sol·licituds, consulti 
amb el personal del Parc Na-
cional. Són ajuts que es distri-
bueixen d’acord amb criteris 
de la Unió Europea i exigeixen 
justificar de manera molt pre-
cisa i detallada com s’ajusten 
als objectius de la convocatò-
ria. Si part dels 1,5 milions de 
la primera convocatòria queden 
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«El territori d’Aigüestortes rebrà  
2,5 milions del Next Generation»

acció climàtica

La nova directora del Parc Nacional considera prioritari reforçar la col·laboració amb les administracions  
i els agents socials d’aquest espai protegit i aprofitar fons europeus per impulsar nous projectes

sense assignar, s’afegiran a la 
següent.
Algun projecte que destaqui?
La Federació d’Entitats Excur-
sionistes projecta a Salardú un 
equipament que acollirà un re-
fugi i un centre del Parc Nacio-
nal. A la la Torre de Capdella, 
l’ajuntament utilitzarà aquests 
fons Next Generation per habili-
tar com a centre del parc l’antiga 
Casa Mater.

Els Next Generation acceleren 
coses que portaven temps en 
espera.
És una aportació excepcional. 
La Generalitat ha convocat al-
guns anys ajuts al territori del 
parc nacional per valor de mig 
milió d’euros, encara que no ho 
fa amb regularitat. N’hi va ha-
ver el 2019, el 2017, el 2014... 
Per la seua part, els últims ajuts 
de l’Organisme Autònom de 

Parcs Nacionals es van atorgar 
el 2004. A més, col·laborem amb 
Diputació i la Vall de Boí en els 
projectes finançats per la UE per 
a turisme sostenible. En el cas 
d’aquest últim es tracta de po-
tenciar la mobilitat sostenible.
Hi ha hagut dos intents fallits 
d’ampliar el Parc Nacional. És 
convenient tornar a plantejar-ho?
Si torna a plantejar-se ens hi 
posarem a treballar.

S’han retirat línies i instal·lacions 
hidroelèctriques. Hi haurà més 
passos en aquesta direcció?
Mantindrem aquesta línia de 
treball, basada a anar recupe-
rant de manera gradual espais i 
territoris. La mateixa normativa 
del parc preveu que les concessi-
ons hidroelèctriques no es pror-
roguin una vegada que hagin 
expirat.
Van rebre més de mig milió de 
visitants l’any passat. Hi ha mar-
ge per augmentar aquesta xifra 
o, al contrari, s’hauria de limitar 
l’afluència de públic?
La xifra de visitants es manté 
en l’entorn del mig milió de per-
sones a l’any, encara que estem 
constatant un canvi rellevant: 
l’important pic d’afluència du-
rant l’estiu s’ha reduït i han vin-
gut moltes persones durant els 
caps de setmana de tardor. Es-
tem contents perquè és una cosa 
bona des de diferents aspectes: 
contribueix a desestacionalit-
zar el turisme i suposa menys 
pressió sobre el medi natural. 
Afavoreix tant el parc nacional 
com el territori. Actualment, les 
places disponibles als aparca-
ments i als taxis suposen ja una 
regulació indirecta de l’accés al 
parc. Són la forma en què ac-
cedeixen al parc la major part 
dels visitants. Els que arriben a 
peu són pocs i, d’aquests, encara 
menys arriben al centre del Parc 
Nacional.
La memòria anual del Parc Nacio-
nal parla de “dependència finan-
cera” respecte a la Generalitat. 
Creu que Aigüestortes hauria de 
generar recursos propis?
També ens podem preguntar si 
una carretera que costa milions 
d’euros hauria de generar els 
seus propis recursos.

«És prioritari 
reforçar el treball en 
xarxa amb els agents 
del territori i amb els 
Parcs Naturals»

«Ara l’afluència de 
públic es concentra 
menys a l’estiu i es 
reparteix més durant 
tot l’any»

«Les places de taxis 
i de pàrquing ja 
regulen de forma 
indirecta l’accés al 
Parc Nacional»

«Recuperarem de 
forma gradual zones 
on ara hi ha 
instal·lacions 
hidroelèctriques»

ajuntament De fraga

Festa del Coc de Fraga ■ Fraga va repartir ahir 1.500 racions de 
coc en la celebració dedicada a aquestes postres locals que se 
celebra fins avui. Ahir es va fer un taller sobre com elaborar-lo 
i avui es preveu un concurs per premiar el millor coc casolà.

Lleida produeix el 
70% de les trufes 
negres catalanes

AgRIculTuRA

c. SanS
❘ organyà ❘ Les comarques de 
Lleida produeixen el 70% de 
la trufa negra que es conrea 
a Catalunya, que van ser tres 
tones la temporada passada, i 
és la segona província que més 
exporta a nivell estatal, amb un 
24% del total. Així ho va ex-
plicar Daniel Oliach, tècnic del 
Centre Forestal de Catalunya, 
en una conferència sobre la ges-
tió de la trufa en el marc de la 
fira de Sant Andreu d’Organyà. el certamen de l’alt Urgell acull avui la mostra ramadera.

c. sans
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 10 00
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 81 08
Farmàcies � � � � � � � �Martínez  � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � Artigues  � � 973 65 01 38
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09
Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 00

SOrt
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués  � � 973 62 00 65
Departament d’Agricultura, Ramaderia i
Pesca de la Generalitat � � � �   � � 973 62 08 04
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41
Escola de Piragüisme � � � � � �   � � 973 62 07 75 

Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 64
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 85
eL pONt De SUert
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 05
CAP  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 11 59
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 649 80 53 05
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 902 45 09 02
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 77

Oficina turisme  � � � � � � � � � � � � � � 973 69 06 40
Farmàcia Aguilà Borràs � � � �   � � 973 69 01 08
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 03 05
C� de Recursos Pedagògics � � � � 973 69 03 43
Serv� d’Extensió Agrària� � � �   � � 973 69 00 40
Societat de Pescadors � � � � �   � � 973 69 05 15
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 80

Pallars/Alta Ribagorça

r.r.
❘ lleiDa ❘ Les diputacions de 
Lleida i Osca i dos entitats 
navarreses, la Comunitat de 
Bardenas Reales i la Junta 
General de la Vall del Roncal, 
col·laboraran per impulsar la 
ramaderia extensiva als seus 
respectius territoris. Es tracta 
d’una mesura per combatre 
la despoblació rural i reduir 
el risc d’incendis forestals, 
especialment al Pirineu i el 
Prepirineu. Així ho van acor-
dar dimecres passat, durant 

una reunió feta a Osca. Va 
ser el primer pas per elaborar 
una estratègia comuna i op-
tar de forma conjunta a fons 
europeus del programa Next 
Generation.

Els participants en la reu-
nió van explicar que l’objec-
tiu d’aquesta col·laboració és 
“desenvolupar i proposar una 
estratègia que partirà de les 

administracions i actors lo-
cals, pròxims i coneixedors 
del territori”. Així mateix, 
van destacar la necessitat de 
col·laboració publicoprivada 
per intercanviar experiències, 
coneixements i iniciatives, de-
senvolupar projectes conjunts 
i presentar-los a les convocatò-
ries de fons de la Unió Europea 
a les quals puguin acollir-se.

El president de la diputació 
de Lleida, Joan Talarn, i altres 
membres de la corporació pro-
vincial van acudir a la reunió 
dijous passat. D’altra banda, 
també hi va participar el presi-
dent de la diputació d’Osca, 
Miguel Gracia. Durant la ses-
sió es van abordar qüestions 
com ara la necessitat d’impul-
sar la formació i l’emprenedo-

La reunió feta dimecres passat.

Diputació D’osca

Aliança entre Lleida, Osca i Navarra 
per impulsar la ramaderia extensiva
Administracions i entitats acorden col·laborar per captar fons europeus

administració local

deSpobLació ruraL
l’impuls al pasturatge  
i la ramaderia extensiva  
es planteja per revertir  
la despoblació rural

ria en el camp de la ramaderia 
extensiva i el pasturatge, ai-
xí com de difondre els “ser-
veis ambientals” que presta 
al territori aquesta activitat 
tradicional i el seu valor per 
a la “sostenibilitat ecològica, 
econòmica i social”.

Prevenció d’incendis
La col·laboració entre Llei-

da, Osca i Navarra per impul-
sar la ramaderia extensiva al 
Pirineu i el Prepirineu es plan-
teja després d’un estiu de greu 
sequera, durant el qual el foc 
ha arrasat més de 3.500 hectà-
rees a les comarques lleidata-
nes. Són més de la meitat de les 
5.953 que han cremat a Lleida 
al llarg de tota l’última dècada. 
Aquests abundants danys han 
posat de manifest la necessitat 
de millorar la gestió forestal i 
el valor de la ramaderia ex-
tensiva en la prevenció del foc: 
pel fet de pasturar en zones de 
bosc, els animals redueixen la 
densitat de la vegetació. Sense 
aquesta activitat tradicional, 
les plantes proliferen molt 
més pròximes entre si i com-
peteixen per l’aigua. Aquesta 
situació pot donar pas a àrees 
forestals més seques i, per tant, 
amb major risc d’incendi.

El pavelló de  
Vilaller tindrà  
un gimnàs

equipaments

❘ vilaller ❘ El pavelló de Vi-
laller tindrà un gimnàs i es-
pais per a la pràctica del pà-
del, el basquet, el futbol sala 
i altres esports. Les obres 
es faran gràcies a una par-
tida de 600.000 euros que 
el PDeCAT ha aconseguit 
incloure en els pressupostos 
generals de l’Estat (vegeu 
SEGRE d’ahir). L’alcaldessa, 
Maria José Erta, va explicar 
ahir que és un equipament 
“bàsic per poder fer activi-
tats tot l’any”.

Tres milions per a 
restauració fluvial  
a la Vall de Boí

projectes

❘ barruera ❘ La Confederació 
Hidrogràfica de l’Ebre in-
vertirà tres milions d’euros 
en la restauració fluvial del 
riu Noguera de Tor al tram 
entre Erill la Vall i Barrue-
ra. L’objectiu és evitar des-
bordaments cap a la zona 
urbana, i recuperar així el 
curs natural, la vegetació de 
ribera i crear una nova ru-
ta ciclosenderista, que con-
templa la construcció d’una 
nova passarel·la. Les obres 
s’iniciaran la primavera de 
l’any que ve.

r.r.
❘ lleiDa ❘ Monitors de l’escola 
municipal d’esquí de la Vall de 
Boí, en procés de liquidació, 
van rebre divendres a la nit 
una inesperada oferta d’ocu-
pació. La mateixa direcció del 
centre els va proposar unir-se 
a una nova escola, en mans 
d’una empresa privada, per 
continuar impartint classes.

Durant una reunió per 
videoconferència, la direc-
ció de l’escola municipal va 
anunciar a la plantilla una 
“nova etapa” amb una nova 
empresa, que desenvoluparà 
l’activitat, que fins ara duia a 
terme l’actual societat muni-
cipal “sota el paraigua d’un 
nou CIF”. “Els treballadors 
seran contractats per la nova 
companyia amb les mateixes 

condicions que l’anterior”, va 
detallar, en diapositives amb 
els logotips de l’escola d’esquí 
municipal, l’ajuntament de la 
Vall de Boí i l’estació de Boí 
Taüll. 

Per la seua part, el consis-
tori i la direcció de l’escola 
municipal van declinar ahir 

fer declaracions sobre aquesta 
qüestió. El procés de liquida-
ció de l’escola d’esquí es va 
iniciar a petició de la matei-
xa empresa municipal, arran 
d’una multa de 270.000 euros 
que li va imposar la Seguretat 
Social l’any 2017 (tal com va 
avançar SEGRE ahir).

Monitors d’esquí de la Vall de 
Boí, a una nova escola privada
La direcció del centre en liquidació els ofereix ocupació aquí

turisme neu

Sant Esteve apuja un  
30% el pressupost per a 
l’ajuntament i el casal

municipis equipaments

e.F.
❘ sant esteve De la sarga ❘ L’ajunta-
ment de Sant Esteve de la Sar-
ga ha apujat un 30 per cent el 
pressupost per a les obres de 
la casa consistorial i el casal 
social, després que l’empresa 
a la qual s’havia adjudicat ini-
cialment l’obra comuniqués a 
l’ajuntament la impossibilitat 
d’executar els treballs per la 
pujada dels preus dels materi-
als. L’alcalde, Jordi Navarra, 
va apuntar que la primera ad-
judicació es va fer per 217.430 
euros i ara el nou projecte ar-
riba als 300.000 euros, al vol-
tant d’un 30 per cent més. El 
consistori va aprovar a finals 
del mes d’octubre el nou pro-
jecte i no preveu adjudicar-lo 
de nou fins al gener o al febrer, 
segons va avançar el primer 

edil. Així mateix, contempla 
rehabilitar l’antiga casa de la 
mestra per fer-la servir  com a 
seu consistorial i casal social.

Fa més d’una dècada que 
el municipi no disposa d’ofi-
cines per a l’ajuntament, per-
què l’edifici en el qual estaven 
presentava deficiències estruc-
turals i amenaçava ruïna. Des 
d’aleshores, el consistori de 
Sant Esteve de la Sarga està 
en un local de lloguer a Tremp. 
La rehabilitació de l’immoble 
preveu un espai de recepció 
a la primera planta i les de-
pendències municipals, amb 
oficines, un arxiu, una sala de 
plens i una altra de polivalent 
que servirà com a local social 
del poble. Les obres seran fi-
nançades per la diputació de 
Lleida.

n Francisco Herrero, em-
presari valencià que ha ad-
quirit en subhasta pastures 
i immobles a la Vall de Boí 
que van pertànyer al grup 
Nozar, antic propietari de 
Boí Taüll, va afirmar ahir 
que proposarà d’adqui-

rir l’empresa municipal en 
concurs de creditors com a 
alternativa a la liquidació. 
Així, mantenir l’empresa en 
funcionament en lloc d’ex-
tingir-la suposa assumir el 
deute que reclama la Segu-
retat Social.

Proposta per comprar la firma 
municipal i assumir-ne el deute
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loterIa

societat

salvador giménez valls
prop de vosaltres

Un Advent de pau i austeritat                                
Per al temps d’advent d’en-
guany vull connectar dues pa-
raules que aparentment tenen 
poca relació: la pau al món i 
l’austeritat personal i fami-
liar, recomanada sovint per 
les autoritats competents. No 
obstant això, per als cristians 
tenen una significació espe-
cial. l’advent és un temps de 
preparació per celebrar consci-
entment Nadal: el Naixement 
de Jesucrist, el Príncep de la 
Pau; el naixement d’un Nen 
en un pessebre, envoltat dels 
seus pares, d’uns animals do-
mèstics i d’uns àngels; on uns 
pastors van a adorar-lo. Per a 
un naixement, més austeritat, 
impossible. 

la raó per la qual relaci-
ono aquestes dues realitats 
és la invasió comunicativa 
que aquests dies arriba a les 
nostres oïdes i als nostres do-
micilis. la comunicació no 
em sap greu perquè el retrat 
que ens mostra és molt més 
impressionant. 

la guerra de rússia contra 
Ucraïna reflecteix una dimen-
sió de mort i destrucció que 
omple d’horror i temença tota 
la població del planeta per les 
repercussions econòmiques 

i alimentàries cap als tercers 
països i per les imatges desola-
dores de ciutats i equipaments 
energètics i viaris que es trans-
meten de manera constant.

la segona realitat, reiterada 
també des de tots els mitjans, 
és l’austeritat en la utilització 
dels recursos de llum, gas i al-
tres combustibles que tanta 
falta fan en totes les economies 
familiars,  per no parlar de la 
manca d’aliments per a alguns 
i de l’excés d’uns altres. Tots 
ens recorden que la inflació 
és una càrrega excessivament 
pesant per la gran majoria de 
llars i, sobretot, pels més frà-
gils de la nostra societat; i que 
tots estem obligats a reduir o 
a suprimir algunes coses per 
afavorir la permanència de les 
futures generacions i, priorità-
riament, perquè arribi el ne-
cessari a totes les llars actuals.

la pau és una exigència per 
a la supervivència dels pobles i 
de la humanitat en general i un 
desig col·lectiu que volem que 
es faci realitat. el Concili Va-
ticà II, en la constitució Gau-
dium et Spes, dedica diversos 
números a aquesta qüestió (77-
82) i descriu els perills de la 
guerra tot proposant renova-

des actituds dels cristians per 
afrontar-la. Com a exemple, 
dues petites mostres: [la pau] 
“És el fruit de l’ordre plantat 
en la societat humana pel seu 
diví Fundador, i que els homes 
...[...]... han de portar a la seva 
maduresa”. I, més endavant, la 
crida als dirigents del planeta 
perquè protegeixin el benestar 
i la vida de tots els ciutadans. 
També els últims papes tenen 
textos preciosos, des de sant 
Joan XXIII fins a Francesc, qui 
en els últims mesos no para de 
clamar per la pau per a tots els 
racons del món.

Nosaltres ens hem de prepa-
rar en aquest advent per ser 
pacífics i pacificadors –com 
diu una de les benaurances 
del Senyor– i, al mateix temps, 
pregar per la pau.

l’austeritat és una dimensió 
més concreta i més personal 
que depèn de la responsabilitat 
de cadascú. És cert que no és el 
mateix ser auster pel conjunt 
de circumstàncies exteriors o 
per una opció personal que per 
la manca del mínim per poder 
viure i sostenir la família. Hi 
ha les limitacions d’uns i els 
dispendis d’uns altres. Heus 
aquí una altra desigualtat. Vi-
atges, festes, capritxos culina-
ris es multipliquen en aquestes 
dates malgrat que en general 
vivim situacions complicades 
de reducció i, encara pitjor, de 
privació dels elements indis-
pensables per una existència 
digna. Heus aquí la solidaritat.

Nosaltres ens hem de prepa-
rar en aquest advent per ser 
austers i que aquesta actitud 
ens porti a la compassió cap 
als altres i a compartir el que 
tenim amb els més necessitats. 
Segurament això depèn de no-
saltres i la pau ens queda molt 
lluny de la nostra responsabi-
litat. Però no ens hem de can-
sar de demanar-la i de fer un 
esforç per l’austeritat solidària. 
Viurem millor el Nadal.

salvaDor giménez és bisbe De lleiDa

els raiers, a 
l’espera de ser 
Patrimoni de          
la Humanitat
La decisió es coneixerà 
dijous vinent

tradició

❘  l a Pobl a De segur ❘  Dijous 
vinent, 1 de desembre, es co-
neixerà la decisió definitiva 
de la Unesco per proclamar 
l’antic ofici dels raiers com a 
Patrimoni Immaterial de la 
Humanitat. Des d’avui i fins 
dissabte vinent, 3 de desem-
bre, rabat acull la dissetena 
sessió del Comitè Intergover-
namental per a la Salvaguar-
da del Patrimoni de la Huma-
nitat de la Unesco i s’espera 
que el dia 1 sigui la data en 
la qual es pronunciïn sobre la 
inclusió dels raiers a la llista.

la candidatura del trans-
port fluvial de fusta mitjan-
çant els rais està formada per 
un total de quaranta entitats 
d’onze països europeus. 

l’associació de raiers 
de la Noguera Pallaresa va 
anunciar que “celebrarà la 
declaració” en un acte con-
junt amb l’ajuntament de la 
Pobla de Segur el dissabte dia 
3 en el que serà el nou espai 
del Museu dels raiers de la 
Pobla.
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patrimoni rehabilitació

laia pedróS
❘ tàrrega ❘ Les obres per renovar 
la coberta de l’absis de l’esglé-
sia de Santa Maria de l’Alba de 
Tàrrega, monument declarat 
BCIN el 2017, han començat 
aquesta setmana i s’allargaran 
fins a mitjans de desembre. Es 
tracta d’una actuació “molt ne-
cessària”, que permetrà imper-
meabilitzar la coberta, de 104 
metres quadrats. 

Els treballs van a càrrec de 
l’empresa Teulades Lleida SL, 
els operaris de la qual han co-
mençat desmuntant les teules i 
l’estructura per després substi-
tuir els suports danyats a causa 
del pas del temps. Així mateix, 

es preveu que es reaprofitin 
les teules que es trobin en bon 
estat, mentre que la resta se 
substituiran ajustant-se a l’estè-
tica arquitectònica de l’edifici. 

Les obres inclouran el sa-
nejament de tota l’estructura 
existent i la millora del sistema 
de recollida d’aigües pluvials, 
al qual s’afegirà una canal al 

vessant nord. També s’instal-
larà una capa d’aïllament. 

Els treballs, que tenen un 
pressupost total de 76.999 eu-
ros, compten amb una subven-
ció de la Generalitat de Catalu-
nya de 19.074 euros. La resta 
anirà a càrrec del bisbat de Sol-
sona i la parròquia mitjançant 
donatius.

Nova coberta 
per a l’absis  
de l’església  
de tàrrega
Amb un pressupost 
de 76.999 euros

teulaDes lleiDa sl

els operaris han començat aquesta setmana a retirar les teules.

patrimoni activitats
gerarD hoyas

participants en la visita guiada, a la nau central de la Seu Vella.

Nova visita temàtica dels amics  
de la seu Vella al monument
❘ lleiDa ❘ Una quarantena de per-
sones van participar ahir en 
una nova visita temàtica dels 
Amics de la Seu Vella al monu-
ment més emblemàtic de Lleida, 
en el marc de les activitats del 
50 aniversari de l’associació. 
El seu president, Joan Ramon 

González, va conduir un recor-
regut per diferents sepulcres i 
tombes ubicats a les capelles, 
la nau central (l’ossera del rei 
Alfons el Benigne) i el claustre. 
La pròxima visita guiada serà el 
8 de desembre en una Seu Vella 
en clau nadalenca.

el cicle ‘CineXic’,  
en 9 localitats  
de Ponent

cine

❘ barCeloNa ❘ El cicle de cine 
familiar en català CineXic, 
que organitza Òmnium Cul-
tural, preveu doblar sales i 
participants en la seua sego-
na edició el 2023, durant la 
qual espera acollir més de 
30.000 persones, el doble 
que el 2022. Es programa-
ran vuit pel·lícules dirigides a 
un públic d’entre 3 i 12 anys, 
que es projectaran cada mes 
–excepte a l’estiu– en 65 sa-
les de 60 poblacions, entre 
les quals Arbeca, la Fuliola, 
Solsona, Albatàrrec, Ponts, 
Penelles, Sort, la Seu d’Urgell 
i la Pobla de Segur.

la menorquina 
anna Ferrer, avui 
a l’espai orfeó

música

❘ lleiDa ❘ L’artista menorqui-
na Anna Ferrer presenta-
rà avui a l’Espai Orfeó de 
Lleida (19.00 h) l’espectacle 
Parenòstic, una sofisticada 
proposta de folk i la culmi-
nació temporal d’un procés 
personal i artístic basat en 
la música d’arrel tradicional. 
Es tracta d’una nova cita del 
Circuit Folc, impulsat pel 
Grup Enderrock i copro-
duït per la Fundació Orfeó 
Lleidatà. Ferrer va publicar 
l’any 2017 el seu primer disc, 
Tel·lúria, i el 2019 el segon, 
Krönia.

Foto de família amb els guardonats i les autoritats, ahir a la nit a l’escenari del Teatre ateneu.

laia PeDrós

n El premi a la persona va 
ser per al veterà periodis-
ta i activista cultural Josep 
Castellà, conegut per ser el 
cronista de la ciutat ja que 
durant més de mig segle 
va estar al servei de Ràdio 
Tàrrega. Així mateix, des 
del 1974 i fins l’actualitat, 
publica setmanalment un 

reportatge a Nova Tàrrega, 
del Grup SEGRE. A part de 
la seua vinculació amb l’ac-
tualitat informativa, Caste-
llà ha dedicat bona part de 
la seua vida a entitats locals 
com la Societat Ateneu o la 
parròquia. Castellà va reve-
lar “sentir-se privilegiat de 
poder treballar per Tàrrega”.

Castellà: “Em sento privilegiat  
de poder treballar per Tàrrega”

laia pedróS
❘ tàrrega ❘ La pel·lícula Alcarràs, 
de Carla Simón, va rebre ahir 
un nou guardó, un dels Premis 
Culturàlia de Tàrrega, concre-
tament l’intercomarcal, per pro-
jectar la pagesia, les Terres de 
Ponent i el català per tot el món. 
En aquest sentit, abans d’inici-
ar la gala al Teatre Ateneu, els 
assistents van poder saludar i 
fotografiar-se amb alguns dels 
actors, com els bessons de Tàr-
rega Isaac i Joel. 

La consellera d’Exteriors, 
Meritxell Serret, va afirmar que 
aquesta gala demostra que “la 
cultura és viva”, mentre que 
l’alcaldessa, Alba Pijuan, va 
posar en relleu que en aques-
ta edició entre els premis “hi 
ha mostres de tots els vessants 
artístics”. En aquesta 24 edició, 
els guardons, que impulsen el 
Centre Cultural i l’ajuntament 
de Tàrrega, també van reco-
nèixer amb el premi a la per-
sona Josep Castellà (vegeu el 
desglossament); amb el premi 
artístic l’Escola Ondara per la 
seua dilatada trajectòria en el 
món de les arts; amb el premi 
a l’entitat l’Associació Paupa-
terres per organitzar el festival 
musical de referència a Ponent, 
i amb el premi comarcal Lo Par-
dal-Fundació Guillem Viladot 
d’Agramunt, coincidint amb 
el centenari del naixement de 
l’artista. El director dels Pre-
mis Culturàlia, Antoni Palou, 
va posar en relleu “l’esforç i el 
diàleg” de tots els premiats i de 

‘alcarràs’ lidera els Culturàlia
Els premis de Tàrrega reconeixen la pel·lícula per projectar la pagesia, Lleida 
i el català || Escola Ondara, Paupaterres i Lo Pardal, també distingits

guardons trajectòria

la cultura, un fet que “ens uneix 
i ens fa més forts”.

La gala, que es va retrans-
metre en directe per Lleida TV 
i en streaming al seu web, va ser 
presentada per Mireia Ribó i va 
comptar amb l’actuació de Corb 
Band. A més, es van projectar 
vídeos dels guardonats, realit-
zats per Marc Andreu. L’esce-
nografia, inspirada en l’univers, 
va ser dissenyada novament per 
Llorenç Corbella i el guardó era 
obra de l’artista local de forja 
Josep Castellana.
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el Teatre de Balaguer va acollir ahir la cinquena gala de l’Associació per a la Difusió del Folklore.

ràDio balaguer

el folklore català celebra          
la gala anual a balaguer
Anuncien l’Aplec Internacional del 2023 a Villach, a Àustria

associacions cultura popular

❘ balaguer ❘ El Teatre Municipal 
de Balaguer va acollir ahir la 
cinquena edició de la gala anu-
al que organitza l’Associació 
per a la Difusió del Floklore 
(Adifolk), en la qual el públic 
va poder disfrutar d’una mos-
tra de cultura popular i tradi-
cional de Ponent. Els assistents 
van ser rebuts a l’entrada pels 
gegants de Balaguer i amb ball 
de bastoners de la capital de la 
Noguera. Durant la gala, tam-
bé van participar l’Esbart Dan-
saire Sícoris de Lleida, la colla 

sardanista Agrupació Verge 
del Miracle de Balaguer, els 
bastoners del Casal Pere III, 
l’Harpia i els Diables de Bala-
guer i el grup de música folk 
Ksonronda. També es van re-
partir els premis Adifolk 2022. 
El del grup de l’any va ser per 
a la colla de ball Les Gitanes 
de Parets del Vallès; el premi 
de federació va recaure en la 
Federació Catalana d’Entitats 
Corals; i com a personalitat de 
l’any es va distingir el Grup de 
Sardanistes de Girona. Així 

mateix, es va proclamar la 
ciutat que acollirà el pròxim 
estiu la nova cita de l’Aplec In-
ternacional Adifolk: Villach, a 
Àustria. L’alcalde de Balaguer, 
Jordi Ignasi Vidal, va mostrar 
la seua satisfacció per haver 
pogut exhibir la cultura popu-
lar de la ciutat en una gala que 
va poder seguir-se a YouTube. 
L’encara delegat del Govern, 
Bernat Solé, va destacar “la 
tasca d’Adifolk en la difusió i 
promoció de la cultura popular 
catalana”.

Núria Pradas ret un 
homenatge literari a les 
feministes de la república
Al llibre ‘La vida secreta de la Sylvia Nolan’

novel·la presentació

L’escriptora barcelonina Núria Pradas, ahir a Lleida.

j.B.
❘ lleiDa ❘ Dos anys després de gua-
nyar el Premi Ramon Llull amb 
Tota una vida per recordar, 
l’escriptora barcelonina Núria 
Pradas torna a les prestatgeri-
es de novetats editorials amb 
La vida secreta de la Sylvia 
Nolan (Columna, en castellà 
a Destino), una novel·la en la 
qual ha volgut retre homenatge 
a les dones que, durant l’època 
republicana en la primera mei-
tat de la dècada dels anys 30 
del segle passat, van apostar 
per un feminisme alliberador. 
Pradas, que va presentar el seu 
nou llibre a la llibreria la irre-
ductible de Lleida, va explicar 
a SEGRE que “em vaig inspirar 
en el personatge d’Ana María 

Martínez Sagi (1907-2000), que 
podria ser de ficció però que va 
ser molt real”. Poeta, sindicalis-
ta, periodista, atleta campiona 
d’Espanya i pionera de l’esport 
femení, va ser la primera dona 
que va formar part de la junta 
directiva del Barça i que, en la 
vida personal, va mantenir una 
relació sentimental amb una es-
criptora. A la novel·la, l’autora 
ha traçat dos línies argumentals 

gerarD hoyas

que es desenvolupen en paral-
lel: la Sylvia dels anys 30, filla 
del cònsol cubà a Barcelona; i 
la seua filla Idalia al Nova York 
del 1964, quan descobreix una 
caixa amb poemes, cartes i do-
cuments de la seua mare, que 
acaba de morir. “Aquesta tro-
balla la porta a revelar episo-
dis de la vida de la seua mare 
de jove, com la història d’una 
amant, de qui mai havia sentit 

parlar, la vida secreta de la ma-
re”, va assenyalar Pradas sobre 
una novel·la en la qual “també 
he pintat un quadre de l’època, 
amb Companys la nit del 18 al 
19 de juliol del 36 o Rodoreda 
quan surt a l’exili”. Una història 
que es converteix en un “viat-
ge iniciàtic” (París, Barcelona i 
Ciutat de Mèxic) en què la Idalia 
descobreix la seua mare mentre 
es busca a si mateixa.

LA irreDucTiBLe
Després de guanyar el 2022 
el ramon llull, Pradas va 
presentar la nova novel·la        
a la llibreria la irreductible

el pianista Josep 
Maria Colom, avui 
a l’auditori de 
lleida amb l’oJC

música

❘ lleiDa ❘ El prestigiós pianista 
barceloní Josep Maria Co-
lom actuarà avui diumenge 
(19.00 hores, 15 €/13,5 €/11 
€) a l’Auditori Enric Grana-
dos de Lleida, amb un pro-
grama encapçalat pel Con-
cert de Brandenburg núm. 
5 de Bach i el Concert núm. 
17 de Mozart, dos obres ca-
pitals del repertori per a te-
clat i orquestra. Colom estarà 
acompanyat per Enric Ribal-
ta a la flauta, Joan Espina al 
violí i concertino director i 
l’Orquestra Simfònica Julià 
Carbonell (OJC). Aquest 
espectacle està inclòs en la 
promoció Black Friday de 
LaTemporada de Lleida i, 
per tant, gaudeix d’un trenta 
per cent de descompte en la 
compra d’entrades a taquilla 
i online.

Gimcana lingüística a Lleida en foment del català
❘ lleiDa ❘ El Consorci per a la Normalització Lingüística de 
Lleida va difondre ahir el programa de Voluntaris per la 
Llengua i l’ús social del català amb una singular gimcana 
lingüística per diversos establiments del carrer Alcalde Costa 
de Lleida. Els participants havien de respondre les pregun-
tes que es trobaven en cartells als aparadors col·laboradors 
d’aquesta iniciativa i els que encertaven totes les respostes 
van rebre regals d’aquests comerços.

Tremp dona avui el premi de narrativa Anton Navarro
❘ treMP ❘ L’Espai Cultural La Lira de Tremp acollirà avui a les 
11.30 h la gala d’entrega del Premi de Narratival Infantil i 
Juvenil Anton Navarro, obert a alumnes de centres educa-
tius dels Pallars i l’Alta Ribagorça. També es projectarà la 
pel·lícula d’animació Els Cercamons.

Projecció ‘religiosa’, demà a CaixaForum Lleida
❘ lleiDa ❘ CaixaForum Lleida acollirà demà (18.00 h) la projec-
ció de la pel·lícula Llegaron de noche (2022, subtitulada al 
català), d’Imanol Uribe, en el marc de la programació de la 
Mostra de Cinema Espiritual de Catalunya. Uribe s’endinsa 
en aquest thriller en l’episodi de la matança dels jesuïtes el 
1989, en plena guerra civil del Salvador.

Joan Blau publica el poema musicat ‘Desitjaria’
❘ balaguer ❘ El cantautor de Balaguer establert a Barcelona 
Joan Blau va llançar divendres a través de les xarxes socials 
un nou single, Desitjaria, el primer de vuit poemes musicats 
aquest any. Es tracta d’una cançó amb lletra de Gabriel M. 
Pérez, en què barreja sons gravats al monestir de les Ave-
llanes amb els de guitarra i bateria electròniques.

gerarD hoyas
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l’ascensorprivat
‘Al loro’ amb el 
dron a Aitona
Aitona va organit-
zar ahir un emotiu 
homenatge als pio-
ners que van plantar 
fruiters al municipi, 
un treball que ha 
propiciat que ara si-
gui conegut a nivell 
mundial. els home-
natjats van confessar 
que en cap moment 
els va passar pel cap 
que l’èxit pogués 
arribar i van explicar 
divertides anècdotes 
dels seus orígens. 
un d’ells va recordar 
que va començar a 
“treballar” al camp 
de molt petit, tant 
que anava sobre una 
somera dins d’una al-
forja, en la qual havi-
en de posar una gar-
rafa de contrapès per 
no caure. un altre va 
confessar que sem-
pre havia intentat 
estar “al loro” quant 
a novetats agrícoles 
però quan li van ex-
plicar que ara ja es 
podrien ensulfatar 
els camps amb drons 
es va adonar que era 
d’una altra època. 
malgrat tot, gràcies a 
ells Aitona ha arribat 
on és avui.

És la directora del 
Banc dels Aliments de 
Lleida, organitzadora 
d’una nova i neces-
sària edició del Gran 
Recapte per ajudar 
els més vulnerables.

Teresa Farré

Personifiquem en 
aquesta pionera la 
felicitació als primers 
agricultors que van 
apostar per la fruita a 
Aitona, per la qual co-
sa ara és reconeguda.

maria Teresa Camí

Cinquena generació 
d’Olis Guiu i cofun-
dador amb el seu 
germà Pepito de Nor-
toliva, que exporta 
a 40 països el 95% 
del seu oli d’oliva.

mariano guiu

L’encara president del 
Brasil ha de posar fi 
a la cultura de la vio-
lència que viu el seu 
país, amb tirotejos 
en dos escoles com 
a últims episodis.

Jair bolsonaro

‘Mamapop’ omple 
dos cops la Llotja
la setena edició del Ma-
mapop, concert solidari 
per lluitar contra el càn-
cer de mama, va omplir 
ahir la llotja en les dos 
funcions que es van fer i 
en què els ritmes llatins 
van ser els protagonis-
tes. Avui serà el torn de 
la tercera sessió.

gerArD hoyAs

Diumenge passat no, l’altre. Festa 
Major de Talarn en honor del 
patró local, sant Martí, bisbe 
de Tours, el cavaller romà de 

la capa repartida amb un pobre i de l’es-
tiuet que enguany no hem notat, perquè 
encara no havia fet fred. L’observo, sobre 
la peanya que domina el presbiteri, amb 
la capa tota sencera, fastuosa, quasi tan 
daurada com el bàcul i la mitra o tiara 
episcopal, mentre ressonen les notes que 
Josep Maria Mas extreu del preciós orgue 
barroc –mitjans del XVIII– de l’església 
de la històrica vila del Jussà. L’acompa-
nya Josep Maria Manresa amb un violí 
construït a Lucca com a rèplica exacta 
d’un Guarneri de 1734 i que desprèn una 
tonalitat de fusta antiga que combina a la 
perfecció amb els harmònics gemecs tu-
bulars, aconseguint una sonoritat hipnò-
tica. Interpreten compositors ibèrics de la 
setzena, dissetena i divuitena centúries: 
Cabezón, Morales, Encina, Soler, Cabanilles, etc. Peces 
bastant breus que porten títols molt de l’època, com ara 
Mi libertad en sosiego, Para quién crié yo cabellos, 
Si no os hubiera mirado o Hoy comamos y bebamos. 

Això mateix. Com que el concert del cicle Orgues de 
Ponent s’acaba al migdia, a la sortida s’imposa menjar i 

beure, que la música ens ha fet venir gana 
i set. Abans de dinar, però, encara tenim 
temps de pujar passejant sota el sol fins a 
la Font de Caps i el safareig públic circu-
lar que alimenta, coetani de l’orgue i al 
qual un capellà particularment morigerat 
–i malpensat– va fer bastir un muret tot 
al voltant per evitar que els pagesos de 
camí al tros poguessin veure les cuixes 
de les dones que rentaven la roba. 

L’àpat, a Casa Lola, l’acollidor restau-
rant obert en 1956 per la família Miró, 
l’hem previst d’alguna manera com un 
comiat i un homenatge. La Florita, gran 
cuinera i millor persona, tota una insti-
tució a la comarca gràcies als seus guisats 
i les seves rialles, pensa ja a jubilar-se i 
trobar un relleu al negoci, mentre la seva 
germana Maria Teresa es farà càrrec dels 
apartaments de damunt. Com que no 
sabem si serà l’última vegada, decidim 
compartir –com Martí la capa– alguns 

dels plats emblemàtics de la carta: el delicat caneló de 
bacallà, la fina però substanciosa escudella, la típica 
girella fregida, les insuperables mandonguilles amb 
bolets, el tiramisú rebatejat Pallaresa perquè porta 
ratafia... Gràcies, estimada Florita, per tanta felicitat 
i alegria. 

Vent, corda i... forquilla

Al safareig de Talarn 
un capellà hi va 
fer bastir un mur 
per evitar que els 
pagesos veiessin les 
cuixes de les dones

viDal viDal || Dia De reg
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